
Entre els indis 
de PAmazonas

Ha passat uns dies entre nosaltres el P. Venanci 
d’Arenys de Mar, conegut per molts olotins. La seva 
persona, adornada de tota una colla de qualitats huma
nes i religioses, havia calat a fons en tots aquells que el 
van tractar durant els seus sis anys passats a la nostra 
ciutat. Ara exerceix el seu apostolat en terres colombia
nes, i més concretament entre els indis de l’Amazonas. 
Per això li hem fet una colla de preguntes, que poden 
ésser interessants pels nostres lectors, sobre aquelles 
terres, indis i problemàtica actual de l’Amèrica llatina.

Quan temps fa que està a les missions de l’Amazo
nas?

—Cinc anys. Vaig arribar-hi el 17 de juliol del 1964.

Li va costar adaptar-se al clima i manera d’ésser dels 
indis?

El clima, gens. De dia, i durant tot l’any, la calor és 
molt forta. Les nits són més fresques.

La manera d’ésser dels indis, se’m féu un xic costa 
amunt, i m’ho és encara una miqueta. La seva manca 
de sentit de responsabilitat, de puntualitat i de parau
la... Però vaig veient que els europeus els resulten 
massa bons deixebles.

Qualitats més destacades dels indis?
—La docilitat i el respecte, almenys amb nosaltres.

Com a europeu, quin costum indi li va xocar més?
—La “pelazón”, que només practiquen els indis “ti- 

kunas” (que fins ara teníem pels més retrassats de la 
missió). En atènyer la pubertat, les indietes (si els seus 
pares poden fer front a una festa de dos o tres dies de 
menjar i beure) són recloses i aïllades de tothom, llevat 
la seva mare o alguna tia, per uns’dies o unes setmanes, 
segons els llocs. A mitja festa (de balls i convits) la 
nena hi és introduïda—tapada d’ulls o amb la vista sem
pre baixa—s’agenolla enmig de tres o quatre velles que 
li arrenquen tots els cabells (de tres en tres) del cap, 
mentre masteguen les cançons de ritual. Després la 
coronen amb plomes de quaramay, i la festa continua 
fins que acaben les provisions. A Colòmbia ara no per
meten que els arrenquin els cabells. Però encara ho fan 
els "tikunas” del Brasil, del Perú... i els mateixos de 
Colòmbia si algun cop (no passa quasi bé mai) no hi 
és present cap policia.

Precisament al mateix temps que l’home posava els 
peus a la Lluna, es descobria una nova tribu amazònica. 
Ens voldria explicar quelcom sobre això?

—Seria massa llarg de contar. Només que dir que 
“France Press” ens trameté un corresponsal, carregat 
de diners, per fer-ne un reportatge amb totes les de la 
llei; i ara ens vindrà una missió científica parisenca per 
estudiar-los en la seva salsa (si els indis els ho perme
ten). També els Pares Assumpcionistes belgues, espe
cialitzats en antropologia, preparen una expedició. No
saltres esperem visitar-los a mitjans novembre, quan 
comencin les grans vacances de final de curs. Estic 
segur que ens rebran molt bé. Mentrestant n’he escrit 
quatre cartes per la col·lecció “De Leticia estant”, que 
publico cada mes a la nostra revista que publiquem a 
Barcelona “El Apostolado Franciscano”. N’estem fent 
unes separates prèvies, que començarem a repartir als 
fidels (numerosíssims i molt selectes) del nostre con
vent de Sarrià en els primers quatre diumenges, o fes
tes, d’aquest setembre. Ens sembla que seran molt in
teressants.

L’Amèrica llatina és un niu de problemes socio-eco- 
nòmics, religiosos i polítics. Quina solució hi veu?

—Per part dels homes: una gran generositat dels es
tranys que vulguin ajudar, i un gran sentit de responsa
bilitat dels latino-americans per tal que no es malmeti 
la col·laboració externa.

Ens voldria explicar, per últim, alguna anècdota de 
la seva vida missionera?

—Als primers mesos de missioner no gosava ni po
sar-me al llit per por d'oprimir alguna víbora, que em 
clavés els ullals. M’havien contat tantes coses d’aques
tes! Ni caminava mai per l’herba que no pensés a cada 
passa: “Ara et picarà! Ara et picarà!”... Però no m’han 
picat mai (gràcies a Déu!). I ara em rebolco i camino 
com em dóna la gana. Tenim tota mena de serpents i 
feres de debó! Però són molt ben educades. Veniu i us 
en convencereu.

Tal vegada acceptem la seva invitació... Aquestes 
han estat les respostes del P. Venanci; clares, interes
sants, i dites amb aquella senzillesa tan característica 
de la seva personalitat.

Avel.lí Pàmies, caputxí
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